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Slovo zastupitele
zabral většinu času. Jsem ráda, že se
nám podařilo opravit i oplocení na
víceúčelovém hřišti a že se po covidové
pauze mohly uskutečnit všechny tradiční
akce. Plánů máme více, tak snad na ně
bude větší prostor, i když po zkušenosti
z uplynulých dvou měsíců mám pocit, že
výstavba kanalizace byla procházka
růžovou zahradou a že to horší nás
teprve čeká. Kanalizaci jsme po trochu
hektickém závěru úspěšně převzali
v řádném termínu. Z hlediska vývoje na
stavebním trhu to bylo pro
zhotovitelskou firmu nejnepříznivější
období posledních let. Smlouvu jsme
podepsali 28. 1. 2021. Realizace díla byla
podmíněna získáním dotace z MZe,
kterou jsme získali v dubnu 2021. Stavět
jsme kvůli nepovolené uzavírce v hlavní
silnici začali až 5. 8. 2021, kdy řádil
covid, neustále se prodlužovaly nouzové
stavy a ceny stavebních materiálů
stoupaly vzhůru. Když se situace
s covidem uklidnila, začala 24. 2. 2022
válka na Ukrajině a s ní přímo či nepřímo
zvyšování cen pohonných hmot
a nedostatek ukrajinských dělníků.
DEKAKOM to i přesto zvládl. Ráda bych
tímto poděkovala stavbyvedoucímu
panu Ťažkému a všem pracovníkům,
kteří pracovali téměř nonstop, za
odvedenou práci a za výbornou
spolupráci. Po předání díla jsme museli
požádat o povolení zkušebního provozu
vodoprávní úřad v Přešticích. Ačkoli
způsob povolení proběhl poněkud
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nestandardně bez jakékoli prohlídky či
kontroly, zkušební provoz máme
k 30. 11. 2022 povolen. Na MZe jsme
však museli dokládat žádost o povolení
zkušebního provozu, kterou po nás daný
úřad ani nepožadoval. Zároveň jsme
museli požádat o kolaudaci provozní
budovy ČOV, které předcházelo
souhlasné stanovisko hygieny na základě
rozboru vody z nově vybudované
studny. Voda je určena pro hygienické
potřeby obsluhy ČOV. Jelikož nám první
rozbor nevyšel, bylo to napínavé do
poslední chvíle. Studnu jsme museli
vyčerpat a vydezinfikovat. Druhý rozbor
naštěstí vyšel. Tímto bych ráda
poděkovala panu Polívkovi z ČEVAKu,
paní Planetové z KHS a panu Milasovi ze
stavebního úřadu, kteří se zasloužili o to,
aby vše proběhlo do konce roku, což
bylo pro nás zásadní, abychom nemuseli
vracet 5 % dotace. Informace
k připojování na kanalizaci najdete
uvnitř občasníku.
Omlouvám se, že není občasník zcela
aktuální, ale i vzhledem k výše
uvedenému byly poslední dva měsíce
velmi náročné a vydat občasník před
Vánocemi nebylo v mých možnostech.
Věřím, že jste si uplynulé svátky užili
v klidu a pohodě, vánoční atmosféru si
můžete připomenout v některých
článcích a přeji vám pevné zdraví
a hodně sil a dobré nálady do nového
roku.

Alena Duchková
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Vážení spoluobčané,
předem bych vám ráda dodatečně
poděkovala za přízeň ve volbách.
Nemáme příliš zpětné vazby k naší
práci, takže výsledek voleb v naší obci
beru tak, že jste byli s naší prací
spokojeni, což mě těší. Já osobně jsem
se o své kandidatuře rozhodla doslova
na poslední chvíli a tím hlavním
důvodem, který převážil pomyslný
jazýček vah, byla nedokončená
kanalizace. Čtyři roky jsou na jednu
stranu dlouhá doba, obzvlášť když si
člověk představí, jak bude muset zase
kloubit dohromady práci pro obec
s civilním zaměstnáním, kdy ho po
příchodu domů nečeká zasloužený
odpočinek, ale další práce. Na druhou
stranu, práce ve veřejné správě má
většinou dlouhodobé úkoly, pro které
je čtyřleté období krátká doba.
Nepřijde mi příliš ideální, když se
s novými lidmi zcela změní směr, jak to
bývá ve vysoké politice. Měla by
fungovat určitá kontinuita. Na malých
obcích, jako je ta naše, většinou
provázanost funguje a naštěstí je
oproštěna od nějakých politických her
a ambicí. Přišlo mi také škoda nevyužít
toho, co jsem za čtyři roky pochytila,
vč. získaných kontaktů. I když v této
pozici se člověk učí pořád a víc než kde
jinde si uvědomuje, že čím více ví, tím
více ví, že neví nic.
Výstavba kanalizace byla hlavním
projektem uplynulého roku, který nám



Informace z 2. veřejného zasedání

Zastupitelstva obce Dolce konaného dne 19. 12. 2022
Zasedání Zastupitelstva obce Dolce bylo
zahájeno v 19:00 hod. místostarostkou
obce paní Alenou Duchkovou,
předsedající, za účasti 6 občanů obce.
Ze zasedání byl z důvodu nemoci
omluven Miroslav Mráz. Zastupitelstvo
bylo i v počtu 5 členů usnášeníschopné,
protože byla přítomna nadpoloviční
většina členů zastupitelstva. Jednalo se
o poslední zasedání v tomto
kalendářním roce, jehož hlavními body
byly schválení rozpočtu, schválení
smlouvy s ČEVAKem na provozování
kanalizace a schválení nové vyhlášky
o místním poplatku za odkládání
komunálního odpadu z nemovité věci.
Důvodem nové vyhlášky je zvýšení cen
Západočeských komunálních služeb za
svozy komunálního i separovaného
odpadu o 20 %, u svozu papíru dokonce
o 70 %. S recyklací papíru je totiž
aktuálně problém, protože je ho moc.
Cena za výkup papíru se postupně
snižovala a momentálně prý musí
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Alena Duchková

svozové firmy sběrnám platit. Jelikož
obec i doposud na odpadové
hospodářství doplácela, muselo
zastupitelstvo reagovat na zvýšení cen,
navýšením sazby z 0,80 Kč/l na 1 Kč/l.
Jedná se o maximální částku, kterou
umožňuje zákon.
Zastupitelstvo obce Dolce:
• schválilo rozpočet obce Dolce na rok

2023 jako schodkový
• schválilo výhled rozpočtu na roky

2024-2025
• schválilo zřízení inventarizačních

komisí k provedení inventarizace
majetku obce a majetku SDH
k 31. 12. 2022 ve složení předseda
Marek Regner, členové Alena
Duchková, Zdeněk Nový, Ing. Jan
Bůžek, Lenka Szikszayová za obec
a členové Josef Staněk, Pavel Šiling
st. a Pavlína Holá za SDH

• schválilo uzavření smlouvy o pachtu
a provozování vodohospodářského
majetku – kanalizace pro veřejnou

• potřebu a ČOV se společností ČEVAK
a.s., IČ 60849657, se sídlem Severní
2264/8, 370 10 České Budějovice,
zapsané v Obchodním rejstříku
vedeným Krajským soudem
v Českých Budějovicích, oddíl B,
vložka 657, na dobu určitou po dobu
zkušebního provozu za pachtovné ve
výši 144.000,- Kč pro rok 2023.
Ukládá starostovi obce tuto smlouvu
uzavřít. Schvaluje výši stočného pro
rok 2023 v částce 55,39 Kč za 1 m3

bez DPH, tzn. 60,93 Kč za 1 m3 vč.
DPH.

• schválilo obecně závaznou vyhlášku
o místním poplatku za odkládání
komunálního odpadu z nemovité
věci

• schválilo smlouvu o zřízení věcného
břemene - služebnosti č. IV-12
-0018862/VB/01

Podrobnější informace ze zasedání
najdete v oficiálním zápisu
zastupitelstva.

Informace k připojování na veřejnou kanalizaci
vod. K uzavření smluv budete vyzváni.
S těmi, kteří už odpadní vody odvádějí,
uzavře ČEVAK smlouvu dodatečně,
stočné bude účtováno od data připojení
na veřejnou kanalizaci.

→ Jelikož nemáme obecní vodovod,

množství odpadní vody bude vycházet
ze směrných čísel roční potřeby vody
uvedených v příloze č. 12, vyhlášky
428/2001 Sb., kterou se provádí zákon
274/2001, o vodovodech a kanalizacích.
Směrné číslo pro rodinné domy je dle
této přílohy stanoveno na
36 m3/osobu/rok. Pokud nechcete
hradit stočné podle směrných čísel,
musíte mít namontovaný certifikovaný
vodoměr.

→ Žádáme vás, abyste do obecní

splaškové kanalizace nevypouštěli
obsah stávajících jímek. Tyto kaly je
nutno nechat vyvézt oprávněnou
osobou na jinou ČOV. Do nově
vybudované kanalizace, která je
výhradně splašková, nesmí být rovněž
vypouštěny jiné vody než odpadní
(např. dešťové, drenážní, z bazénů
apod.) Obojí by mělo vliv na provoz

ČOV a ovlivnilo by to sledované limity.
Do kanalizace rovněž nepatří:
• Veškeré hygienické potřeby

a sanitární materiál. Spadají sem
i předměty, které na první pohled
mají strukturu toaletního papíru,
např. papírové kapesníky, vlhčené
ubrousky nebo kosmetické tampony.
Vše patří do popelnice na směsný
komunální odpad.

• Léky a farmaceutické přípravky.
Zbylé léčivo je třeba vrátit zpět do
lékárny.

• Biologický odpad jako např. odpad
z kuchyňských drtičů, zbytky jídel,
kávové sedliny. Tento odpad lze
z velké části kompostovat, zbytek
patří do popelnice na směsný
komunální odpad.

• Tuky a oleje, na které máme v naší
obci sběrnou nádobu.

• Chemikálie a jiné nebezpečné látky
jako barvy, ředidla, laky, lepidla,
kyseliny, louhy, motorové oleje
a jiné ropné látky a chemické
prostředky, jejichž sběr obec
zajišťuje.

Zastupitelstvo obce Dolce

→ Pokud máte podanou žádost

o připojení na kanalizci, můžete se po
dohodě s p. Hranáčem z ČEVAKu fyzicky
připojit a zahájit tak odvádění
odpadních vod. Předem však
kontaktujte p. Hranáče – tel.
602 763 997.

→ Zastupitelstvo obce Dolce schválilo

na svém zasedání dne 19. 12. 2022
smlouvu o pachtu a provozování
kanalizace a ČOV ve zkušebním provozu
se společností ČEVAK, ze které zároveň
vyplývá stočné, které činí 60,93 Kč vč.
DPH/m3.

→ Stočné je poplatek za odvedení

odpadní vody do kanalizace a její
čištění. Právo na stočné vzniká
okamžikem vtoku odpadních vod do
kanalizace. Odpadní voda je taková
voda, jejíž kvalita byla zhoršena lidskou
činností. Je to tedy voda, která použitím
v domácnostech, průmyslové a země-
dělské výrobě a jiných provozech
změnila svoji jakost. Stočné, jehož výše
je schválená zastupitelstvem, budete
hradit ČEVAKu jako provozovateli na
základě smluv o odvádění odpadních
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Nastal předvánoční čas a místní hasiči se
v sobotu 17. 12. sešli a zhodnotili svoji
práci za končící rok 2022. Jsem rád, že
jsme se v letošním roce mohli opět sejít
pro nás v obvyklém čase, kdy vrcholí
vánoční přípravy. V sobotu od 10:00
hod. proběhla příprava zasedací
místnosti a občerstvení na večerní
jednání. Úderem 17. hodiny předsedající
přivítal přítomné hosty a třicet místních
hasičů. Po minutě ticha k uctění
památky našich zesnulých členů
seznámil starosta sboru přítomné
s programem slavnostního jednání. Jako
každý rok dostal první slovo jednatel
sboru Martin Macháček, který ve své
zprávě přiblížil práci členů za uplynulé
období. Poté hospodář Zdeněk Nový
shrnul příjmy a výdaje ve své finanční
zprávě. Ivo Chudáček jako velitel
zásahové jednotky obce nás seznámil
s výjezdy, ke kterým byla jednotka
vyzvána. Velitel také zmínil účast členů
na odborných školeních, která jsou
nutná pro jejich práci při zásazích.
Slečna Kamila Malíková nám pro změnu
přiblížila činnost sportovních družstev
žen i mužů na soutěžích. Veškerou práci
shrnul a zrevidoval náš revizor Josef
Staněk.

Uctění památky zesnulého hasiče ze Skalice u České Lípy
V souvislosti s uctěním památky
zesnulého hasiče jednotky Sboru
dobrovolných hasičů obce Skalice
u České Lípy při požáru domu v Novém
Boru, část Arnultovice dne 30. listopadu
2022 byla generálním ředitelem
Hasičského záchranného sboru České
republiky vyhlášena pieta, které se
7. prosince v 15 hod. zúčastnili i členo- Alena Duchková

Miroslav Macháček, starosta SDH

Hasiči bilancovali rok 2022

vé naší jednotky požární ochrany. Pieta
spočívala ve vyjetí požární techniky
před stanici se zapnutým výstražným
světelným zařízením a nastoupení
osádky v zásahovém stejnokroji
k uctění památky zesnulého hasiče
minutou ticha.

Jako roky předešlé výbor oceňuje své
členy. Čestné uznání sboru převzal
Michal Holý. Medaili za věrnost - 10 let
u sboru obdrží Radka Hiková (bude
dodatečně předána). Stužku za 30 let
u sboru převzal Josef Staněk a za 40 let
Josef Bultas ml. a Miroslav Macháček.

Zdeněk Nový přednesl plán práce na rok
2023 a ten byl přítomnými schválen.
V diskusi předali hosté zdravici ze svých
sborů a Miroslav Macháček z pozice
starosty požádal členy, aby byli
nápomocni při přípravách na oslavy 100
let od založení sboru v příštím roce. Na
závěr jednání následovalo malé
občerstvení, během kterého jsme mohli
zhlédnout video ze soutěží sportovních
družstev, které připravili naši mladí.
Dovolte, abych popřál členům SDH
a věrným čtenářům Dolckého občasníku
pohodové vykročení do nového roku
2023.

Pozvánka
SDH Dolce a obec Dolce 
srdečně zvou příznivce lehké 
turistiky na 
8. ROČNÍK NOVOROČNÍHO 
VÝŠLAPU, který se uskuteční 
v sobotu 7. 1. 2023.
Trasa výšlapu: Horšice, 
Nevěrná (opékání buřtů), 
Újezd, kaple sv. Huberta, Dolce 
(guláš v místním hostinci).
Sraz v 9:30 hod. před OÚ.
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Alena Duchková

Drakiáda

Peklo na Dolcích
V pátek 9. prosince si čerti společně s Luciferem postavili
odloučené pracoviště pekla na hřišti Za Párníkem. Cesta
k pekelnému zámku byla osvícena loučemi a svíčkami,
atmosféra díky tomu byla opravdu pekelná. Vzhledem
k hříšnosti obce bylo povoláno opravdu nespočet čertů. Ti
nezapomněli ani na pekelnou váhu, která již od dob Doroty
Máchalové váží hříšníky. Na vážení duší dohlíželi i Mikuláš
s andělem. Ty hodné potom anděl vysvobodil ze spárů
pekla, a dokonce je obdaroval nebeskou pochoutkou. Mezi
váženými se objevily i dvě duše, které to měly opravdu na
hraně. Pekelná váha jim totiž navážila hříchů tak akorát na
to, vydat se na cestu do pekla, kde by měly sloužit
a přikládat pod kotle. Hříšníkům se nakonec podařilo
vykoupit hezkou písničkou. Do dalšího roku tak vstoupí
s mírným škraloupem a budou se muset opravdu snažit,
jinak je peklo nemine. Děkujeme všem zúčastněným a za
rok se na všechny hříšníky opět těšíme. Josef Staněk

V sobotu 5. listopadu proběhla na hřišti Za Párníkem

tradiční drakiáda, na které již tradičně nefoukalo. Byli jsme

rádi, že alespoň nepršelo, protože celý den byl zamračený

a několik maminek se přes den vyptávalo, zda se drakiáda

uskuteční. Občerstvení pro dětičky bylo připraveno, tak

jsme akci nechtěli rušit, i když na účasti se špatné počasí asi

podepsalo. Děti, které přišly, za hlasité podpory svých

rodičů běhaly, co jim síly stačily, aby alespoň chvíli udržely

své draky ve vzduchu. A že to není jednoduchá věc, když

musíte utíkat a přitom odmotávat, odmotávat, odmotávat.

Když už děti nemohly, běhaly i rodiče. Několik draků se

vzneslo i výš než jen pár metrů nad zem. Brzy to však

všechny přestalo bavit, a tak se přesunuli ke kiosku, kde ti,

kteří přinesli žaludy a kaštany pro zvířátka, dostali diplomy

a nějaké sladkosti. Pak byl rozdělán oheň, na kterém si

všichni přítomní mohli opéct buřtíka. Děti si den nakonec

také užily, s bezprostředností sobě vlastní využily hromady

listí, do které se rozhodly skákat pod ne příliš nadšenými

pohledy svých rodičů. Nakonec jsme tedy mohli považovat

akci za úspěšnou. Děkujeme Pepčovi Staňkovi za organizaci

a uvidíme, možná příště uděláme malou inovaci, když nás

ten vítr pořád tak zlobí!
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Zastupitelstvo obce Dolce

Volba prezidenta České republiky
včetně jedné, která byla podána
opožděně. Na Nejvyšší správní soud
bylo následně doručeno celkem 13
podání, soud nakonec rozhodl
o uznání kandidátní listiny Karla
Diviše, naopak z volby vyřadil Denisu
Rohanovou.

voličů. Na výběr máme z níže
uvedených kandidátů. Pořadí odpovídá
výsledkům losování čísel, kterými
budou označeny volební lístky
jednotlivých kandidátů:
1. Pavel Fischer
2. Jaroslav Bašta
3. Josef Středula
4. Petr Pavel
5. Tomáš Zima
6. Danuše Nerudová
7. Andrej Babiš
8. Karel Diviš
9. Marek Hilšer
Česká republika je parlamentní
republika, v níž je hlava státu součástí
pilíře výkonné moci s omezenými
pravomocemi v rozhodovacích
procesech, ty většinově náleží
předsedovi vlády a vládě. Do dění však
vstupuje v okamžiku napětí či krize,
reprezentuje zemi navenek i ve
vnitřních vztazích a z hlediska protokolu
jde o prvního ústavního činitele. Věřím,
že nový prezident či prezidentka bude
důstojně reprezentovat naši republiku.

V lednu nás čeká volba prezidenta České
republiky. Od vzniku samostatné České
republiky v roce 1993 budeme vybírat
v pořadí již čtvrtého prezidenta, kterého
po změně ústavy v roce 2012 volíme my
občané tzv. přímou volbou. Volba je
naplánována na 13. a 14. ledna 2023
a její případné druhé kolo na
27. a 28. ledna. Současnému prezidentu
Miloši Zemanovi skončí druhé funkční
období 8. března 2023. Na prezidenta již
podle ústavy nemůže kandidovat,
protože nemůže být zvolen více než
dvakrát za sebou. Kandidovat na
prezidenta ČR může občan ČR, který
alespoň druhý den voleb dosáhne věku
40 let a jehož kandidátní listina bude
obsahovat podpisy nejméně 20
poslanců nebo 10 senátorů nebo
podpoří-li jeho návrh petice podepsaná
nejméně 50 000 občany ČR oprávně-
nými volit prezidenta republiky.
V řádném termínu, tj. do 8. listopadu do
16 hod., podalo kandidátní listinu
k registraci Ministerstvu vnitra celkem
21 uchazečů. Pro nesplnění podmínek
bylo odmítnuto 13 kandidátních listin,

Z devíti kandidátů jich šest kandiduje
na základě podpisů poslanců či
senátorů a tři obdrželi stanovený
počet podpisů od občanů.
Prezidentem republiky bude zvolen
kandidát, který obdrží nadpoloviční
většinu platných hlasů oprávněných

→ Dne 4. 11. 2022 jsme od firmy

DEKAKOM převzali dílo s drobnými
vadami a nedodělky. Tyto vady
a nedodělky byly odstraněny až na
jedinou, kterou je předání pozemku
dotčeného prováděním stavby zpět jeho
vlastníkovi, tj. předání silnice II/230
DEKAKOMEM SÚSPK. Tato vada nás
opravňuje k pozastavení 5 % z ceny díla,
dokud nebude vada odstraněna.

→ Ke dni 30. 11. 2022 máme

vodoprávním úřadem v Přešticích
povolený zkušební provoz.

→ Ke dni 20. 12. 2022 byla stavebním

úřadem v Přešticích zkolaudována
provozní budova ČOV.

→ Náklady na stavební práce činily

42 596 225 Kč z toho vícepráce dle
uzavřených dodatků činily nakonec
pouze 1 780 280 Kč.
Dotace z Mze činila 23 762 000 Kč.
Dotace z PK činila 5 000 000 Kč.
Úvěr byl ponížen z 21 000 000 Kč na
12 924 428,68 Kč a je v něm zahrnuta

i částka 1 423 717,46 Kč za opravu
místních komunikací pokládkou asfal-
tové vrstvy.
Zbylé náklady na stavební práce jsme
hradili z vlastních prostředků.

→ Z vlastních prostředků jsme hradili

i ostatní náklady spojené s výstavbou
kanalizace a ČOV, těmi největšími
byly:
• projekt 1 437 083 Kč
• TDS a BOZP 704 220 Kč
• zpracování žádosti o dotaci na MZe

a výběr zhotovitele 133 100 Kč
• náhrada SÚSPK za omezení užívání

nemovitosti a uložení kanalizačního
řadu v silnici 336 471,96 Kč

→ Výstavba zahrnovala:

• ČOV vč. provozní budovy, studny,
veřejného osvětlení, oplocení
a příjezdové komunikace

• 2 přečerpávací stanice
• 3 287,82 m gravitační kanalizace

skládající se ze 16 kanalizačních
stok

• 251,05 m tlakové kanalizace

Informace z průběhu výstavby kanalizace a ČOV
• skládající se ze 2 kanalizačních stok
• 146 ks gravitačních kanalizačních

přípojek o celkové délce 771,93 m
• 4 ks tlakových kanalizačních

přípojek o celkové délce 7,43 m

Alena Duchková

Pozvánka
Místní hasiči a hasičky srdečně 
zvou všechny občany na   
HASIČSKÝ PLES, 

který se uskuteční 
v sobotu 28. 1. 2023 od 
20:00 hod.

Pozvánka
Kamila Hajžmanová srdečně zve 
malé i velké karbaníky
na TURNAJ V PRŠÍ, který se 
uskuteční v sobotu 4. 2. 2023.  
Zápis hráčů od 13:30 hod, start 
turnaje od 14:00 hod.  
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Nastala doba adventní, čas
předvánoční, kdy se všichni více či
méně věnují přípravám na slavnostní
dny Vánoc. A ani my ve školce
nezahálíme. Již od poloviny listopadu
jsme se s dětmi pustily do vánočního
vyrábění na tradiční jarmark ve Vitouni,
kam pravidelně přispíváme svými
výrobky. Vánoční jarmark se tento rok
uskutečnil v sobotu 26. listopadu a opět
se nesl v duchu příjemné atmosféry.
Návštěvníci jarmarku měli možnost
zakoupit si vánoční výrobky, drobné
pohoštění, ale také se setkat, popovídat
si, na chvilku se zastavit a nechat na
sebe dýchnout vánoční atmosféru.
Tento den si užili jak dospělí, tak i děti,
kterým udělalo velkou radost, když si
jejich výrobky „dospěláci“ zakoupili.
Některé nám hned v neděli vyprávěly,
jak se po jarmarku tatínci pokoušeli
rozlousknout vyrobené oříšky a dostat
se ke slibovanému překvapení. A jak je
možné, že v neděli? Odpověď je
jednoduchá. Nebyla to obyčejná
neděle, ale první adventní nebo chcete-

vánočních koled a písní v podání dětí
a žáků horšické školy a společné
odpočítávání. Následující týden jsme
pak s dětmi při vycházkách obdivovaly,
jak je strom nazdobený, a tak trochu se
předháněly v tom, kdo jej vidí před
příchodem do školky svítit. Jenže
úsměvy dětí se s blížícím se pátkem
začaly trochu vytrácet. Nastaly totiž
obavy z příchodu jedné vzácné
návštěvy. Nastal den „D“ a na dveře
zaklepal Mikuláš. Jako vždy nepřišel
sám, ale v doprovodu andělů

kvapem blíží a my se těšíme, netrpělivě
odpočítáváme, až k nám přijde Ježíšek.

a neposedných čertů. Děti se trochu
bály, ale přesto této návštěvě přednesly
připravenou básničku. A protože je
Mikuláš spravedlivý a vlídný pán,
obdaroval všechny nadílkou. Ani čerti
však nezůstali pozadu a na příkaz
Mikuláše dali dětem z mariáše
nastřádané zlaťáky. Nebudeme si však
nic nalhávat. Všechny děti si oddechly,
když se hosté odebrali zase o dům dál.
Nyní už není pochyb, že Vánoce se

Dana a Magda – učitelky MŠ

Adventní čas ve školce

Mateřská škola Horšice

Veselý listopad
Listopad byl ve znamení her, při kterých

si děti rozvíjely vzájemnou spolupráci.

Vyrobili jsme strom přátelství, malovali

svá selfíčka a také svoji rodinu.

S blížícím se vánočním jarmarkem ve

Vitouni, se děti také zapojily a vyrobily

svá díla, která si někdo mohl na

jarmarku zakoupit. V Horšicích jsme

navštívili paní Petru, která pro nás

připravila Halloweenskou stezku. Ze

strašidelné trasy byly děti velmi

nadšené a snažily se vše zvládnou na

i užívali, proto jsme ji museli prodloužit

do druhého dne. V den laskavostí jsme

společně upekli výbornou bábovku.

Tímto bych chtěla poděkovat paní

Šilingové za krásnou formu. Na sv.

Martina jsme si povídali a vyprávěli

příběhy a také jsme malovali bílého

koně. Děti nejraději tráví čas venku, kde

se spolu snažíme ještě více prohloubit

uctivý vztah k přírodě. Také rádi trávíme

čas na loukách a na hřišti, kde řádíme

a máme o zábavu postaráno.

jedničku. Ve třídě jsme si připravili

soutěž Školní družina má talent, do

které se každý zapojil a ukázal své

nadání. Všichni si roli soutěžících moc

V říjnu jsme obdivovali měnící se

přírodu a užívali jsme si slunečné

podzimní dny. Malovali jsme obrázky

s podzimní tematikou, vyrobili jsme

strašáka, stromy z kartonu a papírových

ruliček a také stromy z drátků

a knoflíků. Pro kočičky jsme udělali

domeček s pelíškem a z větviček jsme

vyrobili ježky a houby. Děti stavěly

bunkry na horšickém hřišti a na Hůrce.

Na procházkách jsme sbírali ořechy,

kaštany, žaludy a listy, ve kterých jsme

společně dováděli. 9. října byl Světový

den pošty, tento den jsme s dětmi

Školní družina Horšice

Podzimní nálada

navštívili poštu a poslali jsme pohledy

příbuzným a kamarádům. Nejvíce se

dětem líbil výlet do Vitouně k Paškům.

Děti se projely na ponících a měli

možnost si pohladit i jiná zvířátka. Tímto

bych chtěla poděkovat rodině Pašků, že

nám umožnili návštěvu zvířátek a také

za výtečný domácí chleba a perník. Také

děkuji paní Česalové za krásné pohledy

a paní Protivínské za barvičky.

Mariya Mukan

li železná, kdy se tradičně setkáváme
u příležitosti rozsvícení vánočního
stromu v Horšicích. Než však tento
symbol Vánoc zazářil, zaznělo několik

Mariya Mukan



Mateřská a základní škola Horšice

Do školky přišel Ježíšek

Takové téma provázelo 1. a 2. ročník
dvoudenním projektovým vyučováním.
Sám název Vám napoví, že pohádka,
pohádková bytost, dobro a zlo bylo
naším nejdůležitějším bodem. Zaměřili
jsme se hlavně na českou klasickou
pohádku. Žáci dnes znají pouze
pohádky Disney, Marvel. Když jsem
v průběhu posledních let sledovala
znalosti a postřehy našich žáků, zjistila
jsem, že pohádky Rákosníček, Křemílek
a Vochomůrka, Maková panenka
a motýl Emanuel, nebo Otesánek
opravdu neznají, neví, jak pohádkové
postavy z těchto pohádek vypadají.
A není to škoda? Vždyť máme tak
krásné pohádky K. J. Erbena,
B. Němcové, J. a K. Čapka. Projekt Hop

Hop a skok do pohádky
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Jana Štychová

Zpočátku jsem si myslela, že děti
nezaujmeme, ale pak při společné práci
ve skupinkách se děti nadchly a se
zájmem pracovaly. Oba dva dny byly
pro obě strany velmi náročné, užili
jsme si mnoho legrace i mnoho chvilek
k zamyšlení.
Doufám, že tyto dva dny neupadnou
v zapomnění a věřím, že alespoň někdo
z dětí tentýž den, když přišel domů,
poprosil maminku nebo tatínka, aby
mu na dobrou noc přečetl pohádku.
Vždyť bez pohádek by ten náš svět
přece nemohl existovat.

a skok do pohádky jsme věnovali
poznávání pohádkových bytostí dle
jejich vlastností, vzhledu a typické věci,
která je spojována s bytostí. Například
Popelka - střevíček, oříšek… Děti
poznávaly hudební znělky z pohádek,
nezapomenutelné hlášky: „Zavaž mi
střevíček!“ Nechybělo ani hlasité čtení. Jana Tolarová

Nezvanou návštěvu neposedných čertic
a čertíků máme za sebou a teď už se
společně těšíme na Ježíška. Čas do jeho
příchodu si děti vyplnily odkrýváním
šupinek na našem kapříkovi, který nám
dělá společnost v adventním čase.
Každá šupinka napověděla, co nás
v onen den ve školce čeká. Ve čtvrtek
15. 12. 2022 nám kapřík prozradil
poslední indicii - stromeček s dárky.
„Hurá, přijde Ježíšek,“ volaly radostně
děti. Na tuhle velikou návštěvu jsme se
musely patřičně připravit. Uklízely jsme,
rovnaly hračky, zdobily prostory MŠ,
aby se Ježíškovi u nás líbilo, ale nejen
jemu, také rodičům, prarodičům
a sourozencům. V odpoledních hodi-

nách se hosté začali scházet a přestože
nás zastihla velká nemocnost dětí,
nebyla o diváky nouze. Děti představily
vystoupení v podobě tanečku a pásma
vánočních říkanek a písní, které pilně
nacvičovaly. Musíme říci, že všichni malí
účinkující se moc snažili. Někteří
s trémou, protože se poprvé představili
před obecenstvem, jiní bez ní, ale všem

se to povedlo na výbornou a za to si
zasloužili odměnu! Po velkém aplausu
děti předaly svým rodičům dáreček
a přání, které vyrobily. Zacinkal
zvoneček a nastala chvíle odhalit
tajemství, které se ukrývalo pod
vánočním stromečkem. Za linoucího
zvuku vánočních koled, vůně cukroví
a radostného výrazu v dětských tváří
jsme všichni pocítili atmosféru
přicházejících Vánoc. Velké poděkování
patří maminkám, které si pro nás
připravily občerstvení a všem ostatním
děkujeme, že přišli mezi nás a strávili
s námi příjemné předvánoční
odpoledne.

Věděli jste, že i laskavost má svůj
svátek? Slaví se každoročně
13. listopadu, který se tak stává dnem,
kdy se šíří dobro po celém světě. Být
laskavý může být každý sám k sobě, ke
svému tělu, ke svým blízkým,
kamarádům, k ostatním lidem, ale také
třeba k přírodě a životnímu prostředí.
V tento den jsme si s dětmi ve školce
vyzkoušely, jaký je to pocit udělat
někomu radost dobrým skutkem, za
který nic neočekáváme zpět. Rozhodly
jsme se, že upečeme jablkový závin pro
naše maminky a všechny zaměstnance
naší školičky. Děti se s radostí zapojily
do celého procesu příprav a šlo jim to
pěkně od ruky. O závěrečné pečení se
postarala paní kuchařka a my už jen

vyčkávaly, až budeme moci naše dílko
připravit k předání. Všem bychom přály
vidět ty hvězdičky v dětských očích,
když předávaly s láskou pečený jablkový
závin.

Žáci ZŠ se i letos zapojili do projektu
“Jsem laskavec”, který oslavuje den
laskavosti (13. 11.) a snaží se podnítit
školy a jejich žáky k tomu stát se
laskavými. My jsme se letos rozhodli
pomoci naší paní uklízečce Zdence
s úklidem naší školy.
Ráno 15. 11. 2022 na nás paní uklízečka
čekala s připravenými rukavicemi
a úklidovými pomůckami a vysvětlila
nám, co je jejím úkolem, jak uklízí školu

Den laskavosti

a s čím by si přála, abychom jí pomohli.
Všechny děti se s nadšením zapojily
nejprve do úklidu tříd a následně
i školní družiny a svých botníků v šatně.
Za krátkou chvilku se leskly všechny
lavice, židličky, skříňky, parapety,
umyvadla i botníky.
Po úklidu jsme byli unavení a uvědomili
jsme si, že to co právě uklidili všichni
žáci, musí paní uklízečka uklízet každý
den sama a k tomu uklízí i všechny
chodby a další místnosti naší školy.
Proto jsme si s žáky vzali i malé
předsevzetí - budeme více dbát na
pořádek ve třídách, budeme se více
snažit paní uklízečce nepřidělávat práci
a vážit si práce druhých.

Dana a Magda – učitelky MŠ

Základní škola Horšice
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Přišel k nám Mikuláš

Jana Tolarová

procházku, koupit si něco pěkného na
vánoční stůl však nevíme,
o kolik hodin, dnů a týdnů jsme Janinu
a Leninu připravili. Věřte, že
naplánovat, zorganizovat, připravit
a vše do zdárného konce dovést, to je
opravdu práce moc a moc. Protože na
naší škole působím více jak 30 let,
troufám si říci, že je to po letech jedna
z největších a nejpřínosnějších akcí pro
děti a žáky.
Díky věnované částce můžeme zakoupit
zábavné učební pomůcky, logické hry,

Vánoční jarmak ve Vitouni
Jarmark pochází z německého slova
Jahrmarkt, kde Jahr=rok a markt=trh je
původním významem výroční trh.
Původně byl trh vyhrazené místo, kde
se v pravidelných intervalech scházeli
lidé, aby navzájem směňovali zboží na
tzv. tržištích.
Pro nás se tímto místem stala malá
vesnička Vitouň, kde již čtvrtým rokem
probíhá Vánoční jarmark. V minulých
letech proběhl také Velikonoční
jarmark.
S tímto nápadem nás velice mile
překvapila p. ing. Lenina Krejčí
a p. Janina Plášilová, které se do
pořádání tak náročné akce pustily
s obrovským elánem a nadšením. Stále
jsou mezi námi lidé, kteří se snaží pro
obec a pro děti udělat něco pěkného,
co každého z nás potěší. Každým
rokem se děvčata zdokonalují a vylaďují
do detailů svoji organizaci a konání
jarmarku. My, kteří si jdeme na

prostě to, co je pro děti nejen forma
hry, ale i poučení a získání vědomostí.

V rámci 15. výročí mezinárodního filmového festivalu pro
děti a mladé publikum Juniorfest jsme se s žáky 3. - 5.
ročníku ZŠ zúčastnili výtvarné soutěže na téma „KAŠTÁNEK
NA JUNIORFESTU“.
Na slavnostní vyhlášení, které se konalo 6. 11. 2022, byla
pozvaná Ludmila Staňková, která se umístila v rámci své
kategorie. Tímto Lidušce gratulujeme k výhře a ostatním
výtvarníkům děkujeme za účast v této soutěži. Všechny
práce budou vystavené ve škole, nebo se na ně můžete
podívat na našich stránkách školy v rubrice „Naše akce ZŠ“.

Jana Štychová

Výtvarná soutěž

Letos o pár dní dříve nás navštívil opět
Mikuláš společně s čerty a andílky. Děti
už několik dní byly nedočkavé a plné
očekávání. Kdopak zlobil, nedělal
domácí úkoly, hádal se s kamarády, to
byly otázky, které jim všichni kladli.
U nás přece jsou děti hodné, pečlivé
a kamarádské. Tak zněla odpověď. Při
prvním zadupání a ozvách řetězů se
však najednou vše změnilo. Děti se
běžely přitulit k paním učitelkám, kde
cítily alespoň trochu bezpečí. Ukápla
i nejedna slzička, ale to k tomu

samozřejmě patří. Mikuláš od nás slyšel
krásnou vánoční básničku, takže byl
potěšen. Dostali jsme krásnou
mikulášskou nadílku a všichni jsme byli

spokojeni. Celé dopoledne proběhlo
v klidné vánoční náladě. Zase za rok!
Nezapomeň, Mikuláši!

Jana Tolarová

Tímto chci poděkovat všem
pořadatelům a jejich rodinám. Vám,
kteří jste velkou mírou přispěli svou
šikovností a nápaditostí, dětem
a žákům naší školičky a samozřejmě
všem pedagogům, kteří jste se na
vánočním jarmarku podíleli. Protože
bez Vás všech by nebyl jarmark takový,
jaký nyní je.
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